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Kázání ze soboty 11.1.2025 – br. Martin Pavlík

KDE JE SVĚTLO, TAM JE ŽIVOT

Milé sestry a bratři v Kristu,

během dnešní bohoslužby jsme zaslechli biblická čtení o světle. A než se dostaneme ke 
druhému čtení, dovolte mi na chvíli nahlédnout do textu, který dnes četla Terka. Hned na 
první stránce Bible čteme: „Tehdy řekl Bůh: Buď světlo! A bylo světlo.“ Všimněte si, že jakmile 
Bůh promluvil, je v Bibli vidět – rozsvítilo se. A nejen v Bibli, ale také ve světě. Zdrojem 
tohoto světla je Boží hlas, a proto je výjimečné. První Hospodinovo slovo, které může člověk 
z Bible slyšet, zní: „Je světlo“. Na počátku Bůh promluvil do tmy… a za chvíli stvoří všechno 
ostatní včetně člověka. Světlo je snad ve všech lidských kulturách chápáno jako předpoklad 
života. Tyto představy starověký Izrael sdílel, ale vždycky tyto představy výlučně spojuje s 
Hospodinem. Světlo – to není jen přírodní jev, ale především Boží projev. S tímto byste se 
setkali také v mnoha Žalmech: Hospodin je světlo mé a moje spása, koho bych se bál (Ž 
27), Ty mi rozsvěcuješ světlo, Hospodine. Můj Bůh září do mých temnot (Ž 18). Bůh 
promluvil do tmy – Na počátku byla tma, světlo muselo teprve vzniknout. Ale Bůh tuto tmu 
a taky beznaděj přemáhá tím, že promluví. Bůh sám podniká kroky proti temnotě – to nám 
říká Bible o světle hned na začátku. Je něčím, co přináší naději. A jeho zdrojem a původcem 
je Bůh, Stvořitel. To celé připomínám proto, že tohle měl rozhodně na paměti každý člověk, 
který uslyšel Ježíšova slova, která jsme slyšeli ve druhém čtení: „Vy jste světlo světa.“  Tato 
slova jsou součástí Ježíšova nejslavnějšího kázání a je to poměrně stěžejní text, ve kterém jsou 
vyřčeny snad všechny nejzásadnější myšlenky. Přiznám se, že ta úvodní slova: „vy jste“ mě 
vždycky trochu mátla. A říkal jsem si, jestli to Ježíš nepřehnal a zbytečně lidi kolem sebe 
nepřecenil – vy jste světlo světa. Než jsem pochopil, že jde spíš o nějaké pověření. Nejde ani 
tak o výsadu, kterou se učedníci a obecně církev má pyšnit, ale spíš to připomíná naše 
poslání – k čemu tady jsme. Učedníci, kterým to Ježíš řekl, dostali pověření – svým 
jednáním a způsobem života mají být světlem. Stejně jako výrok o světle i výrok o soli, který 
mu předchází, mluví o důležitém poslání. A rozhodně nejde o slova pasivity. Kdybychom ten 
text četli dál, je tam také: „Tak ať svítí vaše světlo před lidmi, aby viděli vaše dobré skutky a 
vzdali slávu vašemu Otci v nebesích.“ To je poměrně důležitá věta, protože když se podíváme 
jen o jeden odstavec dále, v první větě následující 6. kapitoly Ježíš říká: „Dávejte si pozor na 
to, abyste dělali dobré skutky před lidmi, jen jim na odiv, jinak nemáte odměnu u svého Otce v 
nebesích.“ Tyto texty jako by si odporovaly – na jedné straně máme být viditelní, máme 
dělat dobré skutky, na druhé straně si právě na to máme dávat pozor. Ten zdánlivý rozpor 
ale řeší závěr. V 5. kapitole zní jak? (aby vzdali slávu vašemu Otci v nebesích) V prvním 
případě vidíme obraz světla, které nevlastníme, máme ho od Boha. On jediný může být jeho 
zdrojem. A z tohoto světla mají vycházet naše skutky.

Zatímco dodatek v textu v 6. kapitole? (mluví o skutcích lidem na odiv). A tak 5. 
kapitola mluví o světle, jehož zdrojem je především nebeský Otec, a my svým chováním ho 
dokážeme odrážet, zatímco 6. kapitola varuje před skutky, které končí u nás. Tohle je velká 
výzva pro každého věřícího, aby za jeho vírou byl vidět ten, komu věří. Ježíšova slova o 
světle, nad kterými dnes přemýšlíme, nás možná mají vést k otázce, kdy jsme tím světlem, o 
kterém mluví? A kontext celého Ježíšova kázání ukazuje, že odpověď na tuto otázku souvisí s 
našimi bližními. Ježíš přece neříká, vy jste světlo, ale vy jste světlem světa. 
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Být ne privátním, ale veřejným osvětlením. Být k prospěchu a měnit své okolí. 

O kterých lidech můžete prohlásit, že jsou pro vás světlem? S pohledem do roku 2025 
nikdo z nás neví, jaký bude. Stále může být hůř a možná i bude. Klidně můžeme odložit 
černé brýle pesimismu, stejně jako růžové brýle naivního optimismu, ale nikdy nesmíme 
odložit víru a naději. O milujícím člověku říkáme, že vnáší světlo do našeho života. Přeju 
vám, aby tohle o vás lidé řekli letos taky. A ať všude, kam budete přicházet, byl svět jasnější. 
Protože kde je světlo, tam je život.

Amen


